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 التنوع الوراثي وتركيب العشائر في الجمال العراقية باستخدام تقانات الوراثة الجزيئية

 ووراثيةا  ودراسةة التةاريت الت ةور. لهةا. أجريت هذه الدراسة في مختبر الهندسة الوراثية، كلية الزراعة، جامعة البصرة. هدفت الدراسة الحاليةة الةت توصةيلإ ا بةع العراميةة م هريةا   

عينةات لكةع مةن محاف ةة  10عينة من سةللة الجةود. بوامة   50، إذ جمعت عينة من عينات الدم عشوائيا من حيوانات لا توجد بينهما مرابة من منا ق مختلفة من العراق 80جمعت 

عينة من سللة الحةرة مةن محاف ةة ذ. مةار. أ خةذت التياسةات الجسةمية باسةتخدام  15عينة من سللة الخوار من محاف ة الأنبار و 15البصرة والمثنت والنجلإ وبابع وواس  وجمعت 

محي  السنام وارتفاع و وع الحيوان و وع الةرأس والرمبةة والةذيع والةوزن كمةا أ خةذت الأوصةالإ الشةكلية كةاللون وشةكع الوجة  وحجةم شري  مياس لارتفاع الكتلإ ومحي  الصدر و

يسةت وبحسة  الخ ةوات المرفتةة مة  عةدة التشةخيص. م Geneaidمن شركة  Kitباستعماع عدة التشخيص  DNAوموم  واتجاه السنام وحجم واتجاه الاذن وحجم الضرع. استخلص 

في الميتوكوندريا ثم أجريت تنتيةة منةت   Cox3و Cytbو ATP6وجين  D-loopلمن تة  PCR. أجر. التفاعع السلسلي للبوليمريز Nano dropلكع عينة بواس ة جهاز  DNAكمية 

بشةكع معنةو. مةن حيةو الةوزن وارتفةاع الكتةلإ ومحةي  تفةوق سةللة الجةود.  أ هةرت النتةائ  .DNAالكوريةة لتحليةع تسلسةع  Macrogeneالتضخيم ثم أرسلت العينات إلت شركة 

 لذيع فتة  متارنةة بالسةللات الأخةر .الصدر ومحي  السنام وارتفاع الحيوان وتفومت سللة الحرة في  وع الرمبة و وع الحيوان و وع الرأس بينما تفومت سللة الخوار في  وع ا

( 0.00149، 0.590( و  0.00605، 0.987متوسةة  وعةةالي   Cox3و Cytbو ATP6ولجةةين  D-loop( الكلةةي لمن تةةة π( وتنةةوع النيوكليوتيةةدات  HDبلةةت تنةةوع الةةنم  الفةةرد.  

نمة  فةرد.  23و 15و 19و Cox3 47و Cytbو ATP6ولجةين  D-loop( الكليةة لمن تةة Hبلت عدد الأنمةا  الفرديةة   ( علت التوالي.0.00137، 0.718( و 0.00104، 0.419و 

مجموعة للجينات المدروسة علت التوالي عنةد متارنتهةا مة  سةللات ا بةع فةي الةدوع  0و 3و 0و 4فتد كان  Haplogroupالسللات. أمّا عدد المجامي  الفردية  علت التوالي ولجمي 

والحرة بفةرع أخةر ومةد ت ابتةت هةذه النتةائ  مة  أ هرت شجرة النشوء والت ور لسللات ا بع المدروسة لجمي  الجينات تميز سللة الجود. بفرع وكع من سللتي الخوار  الأخر .

أ هةرت أحةداو  للات فةي تلةا الةدوع.نتائ  الشجرة الم هرية. أمّا شجرة النشوء والت ور م  سللات ا بع فةي البلةدان الأخةر  أ هةرت ا بةع العراميةة بفةرع مسةتتع عةن بةامي السة

 سنة. 4044سنة وفي سللة الحرة  5021سنة وفي سللة الخوار  2550أنَّ زمن التوس  في سللة الجود. كان مبع  Expansionالتوس  

 

Genetic diversity and composition of Iraqi camel population using molecular genetics 

This study was conducted in the Genetic Engineering Lab., College of Agriculture, University of Basrah (UoB). The current study was aimed at 

characterizing Iraqi camels, morphological and developmental studies. A total of 80 samples of blood samples were randomly collected from animals 

that did not have close relatives from different parts of Iraq. Fifty samples of the Joudi breed were collected from Basrah, Al-Muthanna, Najaf, 

Babylon and Wasit (10 samples each). As well as 15 samples of the Khawar breed from Anbar and 15 samples of the Hurra breed from the of DhiQar. 

Body measurements were taken using a measuring tape for shoulder height, chest circumference, hump circumference and height, length of the 

animal and head, neck, tail length and weight, Phenotypic descriptions were also taken as color, shape of the face, size, location, direction of the 

hump and size, direction of the ear and size of the udder. DNA was extracted using Kit from Geneaid Company according to the instructions attached 

with kit with some necessary modifications. The amount of DNA per sample measured by using Nano drop technique. Polymerase chain reaction PCR 

was done for the D-loop region, ATP6, Cytb and Cox3 genes in the mitochondria were then purified by the amplification product and samples were 

then sent to the Korean Macrogene Company to analyze the DNA sequence. A result showed The Joudi breed was significantly higher in weight, 

shoulder height, chest circumference, hump circumference and animal height. The Hurra breed was superior in neck length, animal length and head 

length while the Khawar breed were superior in tail length only compared to other breeds. The total haplotype diversity (HD) and nucleotide 

diversity (π) of the D-loop region and the ATP6, Cytb, and Cox3 genes were average and high (0.987, 0.00605), (0.590, 0.00149), (0.419, 0.00104) and 

(0.718, 0.00137) respectively. The total number of haplotype (H) for the D-loop region and for the ATP6, Cytb and Cox3 genes 47, 19, 15 and 23 

haplotype, respectively and for all breeds. The number of Haplogroup was 4, 0, 3 and 0 groups of genes studied, respectively when compared with 

camel breeds in other countries. The phylogenetic tree of the studied camel breeds and of all the genes showed that the Joudi breed was 

characterized by a branch and each of the Khawar and Hurra breeds in another branch. These results were consistent with the results of the 

Phenotypic tree. The phylogenetic tree with camel breeds in other countries showed Iraqi camels a separate branch from the rest of the breeds in 

those countries. The events of expansion showed that the time of the expansion of the Joudi breed was 2550 years ago and the Khawar breed was 

5021 years old and the Hurra breed was 4044 years old. 
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